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Odwołania do osoby papieża Jana Pawła II w polskim prawodawstwie 
Streszczenie 

 
Artykuł przedstawia polskie prawodawstwo pod kątem obecnych w przepisach 

prawnych odwołań do personaliów Jana Pawła II. Akty prawne zawierające literalne 
odniesienie do osoby Papieża Polaka różnią się zarówno tematyką, jak i zajmowanym 
miejscem w systemie źródeł prawa. Wśród nich znajdują się akty normatywne, akty o 
wątpliwej normatywności i akty indywidualno-konkretne, jak również – przyjmując inną 
typologię – akty prawa powszechnie obowiązującego (w tym akty prawa miejscowego) i akty 
prawa wewnętrznego. Autor omawia ponadto niewiążące uchwały okolicznościowe Sejmu i 
Senatu poświęcone Papieżowi, które przynależą nie tyle do systemu prawnego, co szerszej 
kategorii porządku prawnego. 

Odwołania do osoby Jana Pawła II w polskim prawodawstwie są głównie 
symbolicznej natury. Większość wymienionych w artykule aktów dowodzi szacunku 
prawodawcy wobec Jana Pawła II jako powszechnego autorytetu moralnego. Prawodawca 
przy pomocy rodzajowo różnych przepisów prawnych składa hołd Papieżowi. Pozostałe z 
kolei akty, w których znajdują się odniesienia do Jana Pawła II, są pragmatycznego i 
doraźnego charakteru, służąc zapewnieniu prawidłowego przebiegu papieskich pielgrzymek 
do ojczyzny. 

Autor na końcu opracowania artykułuje potrzebę badań jurysprudencji nad wpływem 
nauczania Jana Pawła II na procesy tworzenia i stosowania prawa w Polsce. 

 
Słowa kluczowe: Jan Paweł II, prawo polskie 
 

 
References to the person of pope John Paul II in the Polish legislation 

Summary 
 

The paper deals with the issue of pope John Paul II’s legal relevance in the Polish 
legislation. Legal acts that literally refer to the person of the Polish Pope very both as to their 
theme and their place in the sources of law system. Among them there are normative acts, acts 
of dubious normativity and individual ones, as well as – concerning another typology – acts of 
universally binding law (including local law) and acts of the internal management. The author 
also makes remarks on nonbinding commemorative resolutions of the Sejm and the Senate 
dedicated to the Pope, which belong not so much to the legal system, as to the broader 
category of the legal order.  

References to the person of John Paul II in the Polish legal system is largely symbolic 
in nature. Most of the acts mentioned in the article prove the legislator’s respect to the title 
character as a universal moral authority. The legislator with the aid of diverse legal provisions 
pays homage to the Pope. The other legal acts, in which reference is made to John Paul II, in 
turn are pragmatic and ad hoc, aiming to ensure the proper operation of the Pope’s 
pilgrimages to Homeland.   

Finally, the author formulates conclusions on the need for jurisprudential study on the 
impact of John Paul II’s teachings on the law-making and law-applying processes in Poland.  
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Обращение к личности Папы Иоанна Павла II в польском 
законодательстве  

Резюме 
 

В статье представлено польское законодательство с точки зрения действующего 
законодательства обращений к личности Иоанна Павла II. Законодательства 
содержащие буквальную ссылку на личность Папы-поляка различаются как 
тематически и занимаемым местом в системе источников права. Среди них находятся 
нормативные акты, акты сомнительной нормативности и акты индивидуально-
специфические, а - принимая другую типологию - акты общеобязательного права (в 
том числе актов местного права) и акты законодательства. Кроме того, автор 
обсуждает, не обязывающие резолюции Сейма и Сената посвященные Папе, которые 
принадлежат не столько к правовой системе, как к широкой категории права.  

Обращение к личности Иоанна Павла II в польском законодательстве носят, в 
основном, символический характер. Большинство упомянутых в статье актов 
показывают уважение законодателя к Иоанну Павлу II как к моральному авторитету. 
Законодатель с помощью различных нормативных актов отдает дань уважения Папе. 
Другие, в свою очередь, законы, в которых есть ссылки на Иоанна Павла II, 
прагматичны и специального характера, служат обеспечению надлежащего проведения 
папского паломничества на родину.  

В конце публикации автор указывает на необходимость юридических 
исследований о влиянии учения Иоанна Павла II на процессы создания и применения 
закона в Польше. 
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